
در شناســـایی مســـتعدان حـــوزه علومـــی انســـانی کمتر 
کار شده اســـت. امســـال به دســـتور آقای رئیس جمهور 
شـــیوه نامه ها را متنوع کردیـــم و بزودی شـــیوه نامه  های 
شناســـایی و حمایت از نخبگان علوم انســـانی را تصویب 
و ابـــاغ می کنیم. قبـــاً این شـــیوه نامه ها ناظر به بخش 
فنی و مهندســـی بود و ســـعی کردیم در دوره جدید تنوع 

حوزه هـــای علمی را در نظـــر بگیریم.

شما در صحبت های خود اشاره کردید که رهبر 
انقلاب هم تأکید بسیاری بر رشد حوزه علوم انسانی 

دارد و یکی از مطالبات رهبر انقلاب در طول دو 
دهه اخیر هم مسأله تقویت علوم انسانی در کشور 

و معطوف کردن این حوزه علمی به حل مسائل 
کشور بوده است. بنیاد ملی نخبگان برای حمایت 

از نخبگان حوزه علوم انسانی که در نهایت منجر به 
تقویت این حوزه علمی در کشور شود چه برنامه ها 
و راهبردهایی دارد و چه نقشی اصولاً می تواند ایفا 

کند؟
یکـــی از اســـتراتژی های بنیاد ملی نخبگان در یک ســـال 
اخیر را توســـعه مفهـــوم نخبـــه در حوزه علوم انســـانی و 
تقویت نخبگان علوم انســـانی قرار دادیم. در این راســـتا 
چنـــد برنامه داریم. یکـــی از برنامه ها ایجـــاد انگیزه برای 
بچه هـــای دانشـــجو یـــا الم پیـــادی و رتبه های یـــک تا 200 
کنکـــور در حوزه هـــای علوم پایه و علوم انســـانی اســـت 

که به پیشـــرفت در این مســـیر ادامـــه دهند.
اکنـــون بـــه دلیل نبـــود آینده شـــغلی مناســـب، خیلی از 
بچه هـــای مـــا که جـــزو دانشـــجویان و یـــا افتخارآفرینان 
المپیـــادی ما هســـتند و یـــا در حوزه های علـــوم پایه کار 
می کننـــد، در انتخاب های خود در دانشـــگاه به ســـمت 
رشـــته هایی می روند که وضعیت شـــغلی مناسبی دارند. 
مثاً فـــردی در حوزه جامعه شناســـی فعالیت می کند که 
باید تاش کنیم او رشـــته مبنایی خـــود را ادامه دهد و در 
رشته های فلســـفه، جامعه شناســـی یا از این قبیل موارد 
ادامه تحصیل دهد و ســـراغ رشـــته های فنی و مهندسی 
نـــرود یـــا در حوزه های علـــوم پایـــه مانند رشـــته فیزیک 
و ریاضیـــات فعالیـــت کند. اگر فـــردی برگزیـــده المپیاد 
یا رتبه هـــای یک تـــا 200 کنکور باشـــد، بایـــد او را تا زمان 
اخذ مـــدرک دکتری حمایـــت کنیم و اگـــر پویایی علمی 
این افراد حفظ شـــد بتوانند بـــدون اینکه کنکور بدهند، 

وارد مقطع کارشناســـی ارشـــد و دکتری شوند.
همچنین برای توانمندســـازی افراد مستعد در این مدت 
کمک هزینه خوبی را در نظر گرفتیم که شـــامل تصویب 
یـــک حقوق حداقلی برای این افراد اســـت کـــه ماهانه به 
حســـاب آنان واریز شـــود. کمک هزینه توانمندی ســـازی 
هم پرداخت می شـــود. در نهایت هم امکان به کارگیری و 
اشـــتغال در بخش های تحقیقاتی و دانشگاهی به عنوان 

محقـــق و عضو هیأت علمی فراهم می شـــود.
برنامـــه دیگـــری کـــه داریـــم ایجـــاد برنامه هـــای خاص 
توانمندســـازی در حوزه علوم انسانی است. سال هاست 
که چندین برنامه توانمندســـازی در حوزه علوم انســـانی 
توســـط عزیـــزان و اســـتادان این حـــوزه برگزار می شـــود 
و مـــا به کمـــک این دوره هـــا می رویـــم. در ایـــن دوره ها، 
دانشـــجویان بـــا اســـتعداد مشـــمول آمـــوزش خـــاص 
انســـانی می شـــوند.  توانمند ســـازی در حـــوزه علـــوم 
بحث هـــای دیگـــری هم مثـــل دوره های کمک بـــه ایجاد 
»مدرســـه حکمرانی« در کشـــور اســـت که افراد مســـتعد 
برتـــر حـــوزه علـــوم انســـانی آمـــوزش ببیننـــد و در زمینه 
حکمرانـــی فعالیـــت کننـــد و در دســـتگاه های مختلـــف 

بـــه کار گرفته شـــوند.

جشنواره فارابی به عنوان معتبرترین جشنواره 
علمی کشور در حوزه علوم انسانی سال هاست 

که در حال برگزاری است. چه راهبردهایی برای 
همگرایی و حمایت از چنین جشنواره هایی دارید 

تا در نهایت بتوانیم نظریات بومی در حوزه علوم 
انسانی معطوف به مشکلات کشور و یا پیشرفت 

کشور تولید شود؟
یکـــی از راه هـــای شناســـایی ســـرآمدان و نخبـــگان برای 
بنیـــاد، اســـتفاده از جشـــنواره های معتبری اســـت که در 

کشـــور برگزار می شـــود. سال هاســـت جشـــنواره فارابی 
را بـــه عنـــوان جشـــنواره معتبـــر حـــوزه علـــوم انســـانی 
شناخته ایم و مســـاعدت های مختلفی را انجام می دهیم 
و برگزیدگان جشنواره فارابی را به عنوان سرآمد انتخاب 
می کنیـــم. اکنون هم همـــکاری دوره های پســـادکتری به 
این برگزیـــدگان اعطا می شـــود و در حوزه هـــای مختلف 

می توانیـــم بـــرای آنـــان برنامه هایی را تعریـــف کنیم.
به اعتقاد من جشـــنواه بایســـتی بـــه فکر ایجـــاد جریان 
علمی علوم انســـانی در کشور باشـــد. اکنون توجه کمی 
از ســـوی نخبگان به حـــوزه علوم انســـانی داریم. حرکت 
مـــا و بنیاد نخبـــگان کمک بـــه جریان ســـازی و کمک به 
برگزیدگان نخبه اســـت. در واقع با این کار جریان ســـازی 
در جشـــنواره فارابـــی تقویت می شـــود و افراد بیشـــتری 

عاقه نشـــان می دهند.
 در زمینه علوم انســـانی بنیاد ملی نخبگان به کمک افراد 
با اســـتعداد می آیـــد و از برنامه های مشـــترک تحقیقاتی 
در پســـا دکتری های مختلـــف و ســـایر قالب هـــا حمایت 
می کنـــد. تعـــدادی از برگزیـــدگان جشـــنواره فارابـــی، 
دوره هـــای مربـــوط بـــه عضویت در هیـــأت علمـــی را در 
بنیـــاد ملـــی نخبـــگان طـــی می کننـــد و می  توانند جذب 
دانشـــگاه های کشور شـــوند. این موارد کمک هایی است 
که مـــا می توانیم انجام دهیم و جشـــنواره هـــم با ارتقای 
کیفیـــت و گســـتردگی کار خـــود می تواند جریان ســـازی 

. کند

تجربیات جهانی در کشورهای مختلف در حمایت 
از نخبگان حوزه علوم انسانی چگونه است و چه 

روش ها و راهبردهایی در کشورهای پیشرو در این 
زمینه برای حمایت از نخبگان حوزه علوم انسانی و 
تقویت این حوزه علمی در پیش گرفته شده است؟

حـــوزه علـــوم انســـانی را در یک تقســـم بندی بایـــد به دو 
قســـمت حوزه »علوم انســـانی محض« و »علوم انســـانی 
کاربـــردی« تقســـیم کرد. کشـــور بـــرای هر دو حـــوزه باید 
برنامه داشـــته باشـــد. در حوزه علـــوم انســـانی کاربردی 
اســـتفاده از ســـازکارهای معاونـــت علمـــی و فنـــاوری و 
دانش بنیـــان ریاســـت جمهـــوری کارســـاز اســـت. ایجاد 
شـــرکت های خاق و دانش های علوم انســـانی در حوزه 
کاربـــردی می توانـــد منجر به ثمربخشـــی ایـــن حوزه ها و 

نخبگان در کشـــور شـــود.
قاعدتـــاً حـــوزه حکمرانی، مدیریـــت و حقـــوق به عرصه 
بـــازار نزدیک اســـت و می توان این رشـــته ها را جزو علوم 
انســـانی کاربردی دانســـت که باعث حل مشکات حال 
حاضر می شـــود. معاونـــت علمی ریاســـت جمهـــوری تا 
حـــدودی قالب همکاری را فراهم کرده و ســـتاد تخصصی 
در معاونت علمی ایجاد شـــده اســـت. اگر نخبه های این 
حوزه ها شناســـایی شـــوند و حمایت اولیه انجام شـــود، 
ادامـــه مســـیر را در معاونـــت علمـــی ریاســـت جمهوری 
طـــی می کننـــد و می تواننـــد کار خـــود را بـــه عنـــوان یک 
اندیشـــکده یا شـــرکت در چهارچوب حقوقی مشـــخص 
شـــروع کننـــد و حل مســـائل کاربـــردی علوم انســـانی را 

دهند. انجام 

قسمت دوم مربوط به »علوم انسانی محض« 
است. به نظر می رسد در این حوزه در بخش تعریف 

و اجرا مشکلاتی وجود دارد.
»علوم انســـانی محـــض« کار پیچیده ای اســـت که اکنون 
کاربـــرد مشـــخصی نـــدارد و بایـــد بـــرای ســـال های بعـــد 
بـــرای آن کار شـــود و از نظریـــات آنـــان در کرســـی های 
نظریه پـــردازی در ســـاحت های مختلف فکری اســـتفاده 

گفت وگو با دکتر ناصر باقری مقدم، قائم مقام بنیاد ملی نخبگان:
کـــرد. عمدتـــاً نخبه های این حـــوزه تا زمان ایجـــاد زمینه 
بـــرای فعالیت به عنـــوان پژوهشـــگر، مطالعـــات خود را 
ادامـــه می دهنـــد یا بـــه عنـــوان عضـــو هیـــأت علمی در 
دانشـــگاه تحقیقـــات خـــود را انجـــام می دهنـــد. ایجـــاد 
پژوهشـــکده های علوم انســـانی بنیادی کـــه عمدتاً ناظر 
به مســـائل جـــاری کشـــور نیســـتند، بلکه روی مســـائل 
بنیادین کشـــور در آینـــده کار می کننـــد، از جمله مواردی 
اســـت که می توان در حـــوزه علوم انســـانی محض انجام 
داد. همان کاری که در حوزه های پایه یا علوم مهندســـی 

انجام می شـــود.

همچنان این ذهنیت در کشور ما وجود دارد 
که افراد باهوش و مستعد باید وارد رشته های 

مهندسی شوند و وارد شدن به رشته های علوم 
انسانی اشتباه است. البته تا حد زیادی این انگاره 

اصلاح شده است. اما برای اصلاح این نگاه و حضور 
بیشتر افراد مستعد در رشته های علوم انسانی چه 

تمهیداتی می توان در کشور اندیشید؟
این انگاره یا فرهنگ ناشـــی از واقعیت های اجتماعی است 
و نبایـــد آن را کتمان کنیم. باید دانش آموزان مســـتعد را از 
همان دوره دانش آموزی یا متوســـطه دوم به ســـمت علوم 
انســـانی ســـوق دهیم و جذابیـــت لازم را برای آنـــان ایجاد 
کنیم. اگر طـــرح اولیه ای کـــه توضیح دادم موفق باشـــد و 
بتوانیم دانشـــجوها را در رشـــته های مبنایی خود در علوم 
انســـانی حفظ کنیم و از ســـوی دیگر رتبه های برتر کنکور را 
در حـــوزه علوم انســـانی یا نفرات برتـــر المپیاد های ادبی به 
سمت تحصیل در رشـــته های مادر در علوم انسانی بروند، 
اقدام تأثیرگـــذاری کرده ایم.به اعتقاد من، اگر رویه و فرایند 
را اصـــاح کنیـــم و انگاره هـــا در ذهـــن مردم اصاح شـــود، 
می توانیم کمبودها در علوم انســـانی را بر طـــرف کنیم. در 
حال حاضر، اکثر شـــغل ها به سمت حوزه فنی و مهندسی 
رفته و دانشـــجویان هم به این ســـمت می روند. البته الان 
علـــوم تجربی به غلط پررنگ شـــده و ماحظه می کنید که 
عاقه به حوزه فنی و مهندســـی هم کمرنگ شـــده و اغلب 

داوطلبان در حوزه تجربـــی زورآزمایی می کنند.
برای اینکه فضای روشـــن به کارگیری نخبگان و اشـــتغال 
در ســـایر حوزه های علوم انســـانی فراهم شود، می توانیم 
فراینـــد اصـــاح انگاره هـــا را طـــی کنیـــم. نمی گویم یک 
شـــبه امکان پذیـــر اســـت امـــا می توانیـــم ایـــن رونـــد را 

اصـــاح کنیم.

بنیاد ملی نخبگان چه نقشی در رونق و شکل گیری 
کرسی های نظریه پردازی و تبدیل پژوهش های 

حوزه علوم انسانی به نظریات کاربردی و مورد 
استفاده در جامعه و عملیاتی کردن پژوهش های 

این حوزه می تواند ایفا کند. شما در حال حاضر 
اصلی ترین مشکل کشور در حوزه علوم انسانی 

را چه موردی می دانید که باعث شده چندان این 
حوزه رضایت بخش نباشد؟

بـــا  داریـــم.  منظـــور  ایـــن  بـــرای  خاصـــی  نهادهـــای 
کرســـی نظریه پـــردازی شـــورای عالـــی انقـــاب فرهنگی 
تفاهمنامه ای در حوزه پســـادکترای علوم انســـانی تعریف 
کردیم تـــا نخبـــگان در رشـــته های خاص علوم انســـانی 
تحقیـــق خود را شـــروع کنند و بـــه عنوان اســـتادیار پایه 
یک دانشـــگاه حقـــوق دریافت نماینـــد. اما بایـــد کارکرد 
نهایـــی را در جاهایـــی که کشـــور بـــه این مطالعـــات نیاز 
دارنـــد، طراحی کنند. ما به عنـــوان بنیاد نخبگان وظیفه 
هدایت و توانمندســـازی داریم و دانشـــگاه جایگاه نهایی 

را فراهـــم می کند.
 

یکی از مهمترین 
محورهایی که در 
آن نیازمند نخبه 

هستیم، در بخش 
»حکمرانی« و 

»مدیریتی« است. 
این مطلب مورد 

توجه مقام معظم 
رهبری هم بوده و 
در سخنرانی های 

متعدد به این حوزه 
اشاره کردند. تعریف 

یک نخبه در حوزه 
مدیریت این است 

که از استعداد اولیه 
خوبی برخوردار 

باشد و در این 
راستا تلاش کند 

و در حوزه های 
مختلف تجربه 

به دست آورده باشد 
و راه حل خوبی 

برای اداره اجتماع 
ارائه دهد. چنین 
نخبه ای می تواند 
در حوزه صنعت، 

فرهنگ، هنر و 
مسائل اقتصادی و 

اجتماعی فعالیت 
کند. ما در این 

حوزه ها نیازمند 
مدیران نخبه 

هستیم
»نخبگی« نقطه پایان یک فرایند است. افراد در ابتدا »استعداد برتر« هستند و در ادامه به »سرآمدی« می رسند و در انتهای فرایند 

می توانیم به آنان »نخبه« بگوییم. اگر می گوییم نخبگان علوم انسانی، منظورمان کل یک فرایند است که استعدادهای برتر و سرآمدهای 

این حوزه از مسیر تا قله را که همان »نخبگی« است، طی می کنند. اکنون تعداد نخبه های علوم انسانی کم هستند و باید افراد مستعد و 

سرآمدهای حوزه را از متوسطه دوم شناسایی کنیم و به سمت حوزه علوم انسانی سوق دهیم

 

با کرسی نظریه پردازی شورای عالی انقلاب فرهنگی تفاهمنامه ای در حوزه پسادکترای علوم انسانی تعریف کردیم تا نخبگان در 

رشته های خاص علوم انسانی تحقیق خود را شروع کنند و به عنوان استادیار پایه یک دانشگاه حقوق دریافت نمایند

ـــرش بـ
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